
در ماه های اخیر بحث آزادسازی 
واردات لوازم خانگی مطرح شده 
که در ســال های اخیر مخالفان 
و موافقانی داشــت و حالا هم به 
نظر می رسد این موضوع به مذاق 
تولیدکنندگان خــوش نیامده و 
آن هــا معتقدند وقتی هنوز برای 
تخصیص ارز، مباحث گمرکی و 
غیره با مشــکل روبه رو هستند و 
بخش اعظمی از توان تولیدکننده 
به رایزنــی و بروکراســی اداری 
و تلاش برای تامیــن ارز صرف 

می شود، نمی توانند رقابت عادلانه ای با محصولات خارجی داشته باشند.
به گزارش ایســنا، واردات لوازم خانگی از ســال ۱۳۹۷ ممنوع است و در 
حال حاضر عمده کالاهای خارجی موجود در بازار قاچاق هســتند که با 
گارانتی های تقلبی فروخته می شوند. طبق مصوبه اولیه شورای هماهنگی 
سران سه قوه در سال ۱۳۹۷ و تمدید آن، ممنوعیت واردات لوازم خانگی 
تا پایان سال ۱۴۰۰ ادامه داشت، اما این تصمیم تاکنون به صورت سالانه 
تمدید شــده اســت.با این حال اخیرا وزیر صمت موافقت خود را با لغو 
ممنوعیت واردات لوازم خانگــی اعلام کرده و گفته که وقتی ناترازی در 
ابعاد کیفی، کمی و تنوع برطرف می شود، دلیلی برای محدودیت واردات 
وجــود ندارد. او همچنین تاکید کرده که محدودیت واردات معمولا برای 
فراهم کردن فرصت برای تولیدکنندگان داخلی اعمال می شود، اما در حال 
حاضر نباید محدودیتی برای واردات لوازم خانگی وجود داشته باشد. البته 
این موضوع نیازمند زمینه هایی اســت و باید به سمت بازارسازی و ایجاد 
بازارهای رقابت کامل حرکت کنیم. در بازار رقابتی کامل نیازی به اعمال 
محدودیت هــای فیزیکی وجود ندارد. هــر چند صحبت های وزیر صمت 
درباره لغو ممنوعیت واردات لوازم خانگی هنوز به مرحله اجرا نرسیده است. 
اما به نظر می رســد حداقل بخشی از تولیدکنندگان با این تصمیم موافق 
نیستند.در این رابطه جمشیدی - تولیدکننده لوازم خانگی - در گفت وگو 
با ایســنا، با تاکید بر اینکه آزادســازی واردات در شرایط فعلی به تولید 
داخل ضربه می زند، تصریح کرد: درشــرایطی که تولیدکننده هنوز برای 
تامین ابتدایی ترین نیازهای خود با مشــکل روبه رو است، چطور می تواند 
با برندهای مطرح خارجی رقابت کند. از طرف دیگر تولیدکنندگان برای 
تامین ارز مواد اولیه خود نیز با مشــکل روبه رو هستند و مشخص نیست 
که چطور قرار اســت جنس خارجی، حاضر و آماده وارد بازار شود.وی با 
بیان اینکه اگر تولیدکننده بتواند به موقع محصول خود را تولید و عرضه 
کند، می تواند با خیال راحت روی توســعه، تکنولوژی، نوآوری و طراحی 
مدرن تمرکز و محصولات به روز و هوشــمند روانه بازار کند، تصریح کرد: 
در این شرایط تولیدکنندگان از حضور برندهای خارجی در بازار واهمه ای 
نخواهند داشــت. بــرای مثال در حال حاضر در حــوزه محصولات لوازم 
خانگی برودتی، پنج یا شش شــرکت مختلف سرمایه گذاری مفیدی در 
این حوزه انجام داده اند؛ برعکس تکنولوژی و نوآوری صنعت خودروسازی 
مربوط به دو دهه قبل است.جمشیدی با بیان اینکه در حوزه لوازم خانگی 
برودتی توانســته ایم با تکنولوژی روز حرکت کنیم، گفت: اما وقتی هنوز 
بــرای تخصیص ارز و مباحث گمرکی و ... با مشــکل روبه رو هســتیم و 
بخش اعظمی از توان تولیدکننده به رایزنی و بروکراســی اداری و تلاش 
برای تامین ارز صرف می شــود، نمی توانیم رقابت عادلانه ای با محصولات 
خارجی داشته باشیم.وی افزود: وقتی کشور بر مدار توسعه صنعتی و رشد 
در میزان تولید قرار می گیرد، نباید با برخی تصمیمات غیرکارشناســی 
و شــتاب زده روند رشد و توســعه مختل و با چالش مواجه شود. در هیچ 

جــای دنیا چنیــن رویه ها و 
تصمیماتی را پیش نمی گیرند 
و موانــع بزرگ پیــش پای 
تولیدکنندگان قرار نمی دهند.

هر زمان مشکل تولید کننده 
حل شــد، بحث آزادســازی 
مطرح شودسید سعید رضوانی 
- یک تولیدکننده دیگر لوازم 
خانگی - نیــز در گفت وگو با 
ایسنا، با بیان اینکه تصمیمات 
خلق  الساعه  بخش نامه های  و 
تولیدکنندگان  صمت  وزارت 
لوازم خانگی را سردرگم کرده، اظهار کرد: این تصمیمات نه تنها مشکلات 
متعددی برای تولیدکنندگان به وجود آورده، بلکه برخلاف اظهارات مقام 
معظم رهبری و در جهت جلوگیری از رشــد تولید داخل است. البته این 
تصمیمات فقط به وزارت صمت محدود نمی شود، بلکه ما در وزرات نیرو، 
گمرک و غیره هم با مشــکلات مختلفی دست و پنجه نرم می کنیم.وی 
با تاکید بــر اینکه در بحث آزادســازی واردات توجهی به تولیدکننده و 
مشکلات آنها نمی شود، ادامه داد: در شرایطی صحبت از باز شدن درهای 
واردات اســت که تولیدکنندگان برای تهیه مواد اولیه خود با مشکل روبه 
رو هستند. بنابراین هر وقت مشکلات تامین و تخصیص ارز به تولیدکننده 
حل شد و توانســتیم مواد اولیه را به راحتی تهیه و کالای نهایی را تولید 
کنیم، می توان بحث آزادســازی واردات را مطرح کرد.رضوانی با اشــاره 
به اینکه مبنای تخصیص ارز به تولیدکننده در کشــور ما توسعه و رشد 
تولید نیســت، گفت: تولیدکننده برای دریافت ارز باید در صف قرار گیرد 
و همین تاخیرهــا، روند تولید را دچار عقب افتادگی می کند و در برخی 
موارد تولیدکننده  مجبور به ابطال ســفارش خود می  شود. از طرف دیگر 
تولیدکننــدگان در حال حاضر به علت کمبود نقدینگی و عدم تامین ارز، 
بــه ناچار مواد اولیه خود را از بازار آزاد تهیه می کنند و همین امر موجب 
شــده تا تولید کاهش پیدا کند. وزارت صمت هم از جزئیات مشــکلات 
تولیدکننده به خوبی آگاه اســت.موافقان و مخالفــان چه می گویند؟به 
طور کلی در این ســال ها آزاد شــدن واردات لوازم خانگی با موافقت ها و 
مخالفت هایی مواجه بوده اســت. موافقان آزاد شدن واردات لوازم خانگی 
معتقدند ایــن ممنوعیت ها باعث محدود شــدن انتخاب مصرف کننده 
شــده و به عبارت دقیق تر حق مصرف کننــدگان در این گونه تصمیمات 
نادیده گرفته شده است. همچنین نبود رقابت بین تولیدکنندگان داخلی 
بــا خارجی ها در آینده منجر به انحصار در صنعت لوازم خانگی و شــبیه 
شــدن این صنعت به وضعیت صنعت خودرو می شود و کالاهای ایرانی 
رشــد و بهبود کیفیت لازم را نخواهند داشت.موافقان آزاد شدن واردات 
لــوازم خانگی می گویند این قانون حقوق مصرف کننده را در نظر نگرفته، 
اما مخالفان معتقدند تولیدکنندگان ایرانی شرایط برابر با تولیدکنندگان 
خارجــی ندارند که بتوانند با آن ها رقابت کننــد. اما در مقابل، مخالفان 
آزاد شــدن واردات لوازم خانگی معتقدند تجربیات کشورهای دیگر نشان 
می دهد که برای به بلوغ رســیدن یک صنعت باید حداقل چند سال و تا 
زمانی که تولید داخل به نقطه رقابت برسد، از صنایع حمایت کرد. آن ها 
همچنین می گویند برای رقابت تولیدکنندگان داخلی با خارجی ها، باید 
شرایط برابر در زمینه تامین مالی ارزان، تامین مناسب مواد اولیه و غیره 
فراهم شود. اما الان این شرایط برای داخلی ها وجود ندارد. نکته دیگر این 
اســت که مخالفان واردات معتقدند، واردات محصول نهایی عمق تولید 
داخل را کاهش می دهد و واردات حتما باید همراه با انتقال فناوری باشد 

تا به ارتقای وضعیت تولید در کشور کمک کند.
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در ایجاد نگرانی برای مردم شد.
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در همایش پژوهش های باستان شناســی سد »کانی سیب« مطرح 
شد

نگذاریم میراث  فرهنگی 
این سرزمین غرق شود

رییس پژوهشــگاه میراث  فرهنگی و گردشگری با این هشدار که 
ساخت سد بیش از ۵۰ درصد میراث  فرهنگی این سرزمین را در تهدید قرار 
داده است، گفت: نگذاریم میراث  فرهنگی این سرزمین غرق شود.به گزارش 
ایســنا، مصطفی ده پهلوان در همایش »پژوهش های باستان شناســی سد 
کانی سیب حوضه رودخانه زاب کوچک، شمال غرب ایران« که به مناسبت 
هفته پژوهش و فناوری و به همت پژوهشــکده باستان شناسی پژوهشگاه 
میراث  فرهنگی و گردشــگری و شرکت توســعه منابع آب و نیروی ایران 
به مدت دو روز برپا شــده اســت، در اظهاراتی صریح، سد و سدسازی را از 
موضوعات پرچالش حوزه باستان شناسی کشور دانست و گفت: برای اینکه 
نگذاریم میراث  فرهنگی این ســرزمین غرق شــود و یا به سلاخی گرفته 
شود، طرح های پژوهشی در سال های گذشته انجام شده است که می توان 
در موضوع سدســازی اجرا کرد.این باستان شناس بیان کرد: همانطور که 
می دانید بشر جایی را برای سکونت برگزید که دسترسی به منابع آب برایش 
راحت تر باشــد. تراکم محوطه های باستانی پیشاتاریخی، تاریخی و دوران 
اسلامی در جاهایی در کنار همین شاخ آبه های موجود در فرادست خوزستان 
و بخش های مختلف ایران است و مکانی که برای احداث سد در نظر گرفته 
می شــود دقیقا در همین محل هاست و این یعنی بخشی که معادل بیش 
از ۵۰ درصد میراث  فرهنگی این ســرزمین است، مورد تهدید قرار گرفته، 
می گیرد و خواهد گرفت.رییس پژوهشــگاه میراث فرهنگی و گردشگری 
گفت: شــش ماه پیش که به پژوهشــگاه آمدم دوستان از دغدغه های این 
حوزه صحبت می کردند و با ذهنیت من از موضوع »سیمره« که نقل محافل 
بود، این پرســش را داشتم که مگر می شود در سرزمینی که ما در آن و در 
صلح به سر می بریم، محوطه هایی را ببینیم که در حال از بین رفتن هستند 
و باستان شناسان و حفاظتگران تا کمر زیر آب هستند و گچ بری ساسانی از 
آب بیرون می آورند. مگر ما فرزندان یک سرزمین نیستیم؟ آیا باید اسم این 
را ناهماهنگی یا نبود دغدغه در این حوزه بگذاریم؟تهدید غرق شــدن ۵۰ 
درصد میراث فرهنگی با سدسازی!خاک برای ما امانت دار بهتری است این 
باستان شناس ادامه داد: دغدغه همکاران مان در شرکت توسعه منابع آب و 
نیروی ایران، اگر بیشتر از ما نباشد، کمتر نیست. سالیان سال است که در 
جلسه های مختلف همکاری و همفکری داشته ایم. در آخرین جلسه ای که 
با حضور ۱۸ مجری سد و همکارانم در پژوهشگاه تشکیل شد، موضوعاتی 
بررسی شد و دیدیم که برخی از مشکلات شاید بیشتر از جانب پژوهشگاه 
بوده است که نتوانســته ایم به موقع موضوعات را مدیریت کنیم. مهندس 
رهبری به درســتی به موضوع زمان اشاره کرد که حلقه گمشده است. اگر 
ما در زمان مناسب به پروژه ها ورود نکنیم فایده ای ندارد. رییس پژوهشگاه 
میراث  فرهنگی و گردشگری خطاب به معاون فنی و پژوهش های شرکت 
توســعه منابع آب و نیروی ایران گفت: دادی که ما داریم این است که در 
زمان شــناخت پروژه، ما را صدا بزنید که ما ورود و بررسی کنیم و میزان 
تهدیدات را شناسایی و درک کنیم. پروژه ها  باید بررسی و در زمان درست 
اجرا شــوند. در برخی از موارد در اجرای پروژه ها کوتاهی از ما یا از شــما 
بوده اســت، که تقصیر را گردن هم انداختیم، ولی در آن جلسه بسیاری از 
مشکلات ما حل شد. گفت وگوی فرزندان این سرزمین و رسیدن به گفتمان 
درست با یک زبان مشــترک می تواند این معضل را حل کند.او بیان کرد: 
توســعه پایدار به ما می گوید که می توانیم توسعه یابیم، ولی نه به قیمتی 
که محوطه های تاریخی را نابود کنیم. باید بتوانیم آنها را مورد بررسی قرار 
دهیم، کاوش کنیم و نتایج را منتشــر کنیم. موضوع ســد مانند یک غده 
سرطانی است که یک تیم پزشکی از تخصص های مختلف باید به آن ورود 
کنند. در پروژه سدسازی هم مانند این است که شما بخواهید یک عضوی از 
بدن را جراحی کنید و پیش از آن جراحی باید بیمار حتی مورد روانشناسی 
قرار گیرد. اینکه مردم و جامعه محلی نگاهشــان به این موضوع چیست؟ 
شرایط زیست  محیطی چه خواهد شد و مسائل از این دست که طی بازدید 
از سد خرسان ۳ بررسی شــد.ده پهلوان افزود: بسیاری از پروژه ها با اعتبار 
مالی معین در زمان مورد نظر تعیین شدند، ولی چون پروژه به موقع انجام 
نشــد، اعتبار مالی در نظر گرفته شــده دیگر کفاف نداد. این ها غفلت هایی 
اســت که ما در پروژه های سد داشتیم و در رفع آنها تلاش می کنیم. باید 
تلاش کنیم پروژه های نیمه تمام را زودتر به انجام برسانیم؛ زیرا آنچه در این 
میان سلاخی می شود میراث  فرهنگی کشور است که اگر به درستی به داد 
آن نرسیم آسیب می بیند. رییس پژوهشگاه میراث فرهنگی و گردشگری 
اظهار کرد: درباره مدیریت زمان و دغدغه ای که وجود دارد، دســتورالعمل 
پیوســت های تاریخی ـ فرهنگی به کوشش همکاران پژوهشگاه تدوین و 
توســط دکتر علی دارابی ـ قائم مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی کشور ـ 
ابلاغ شده است. شیوه نامه و فرآیند این موضوع در پژوهشگاه  تدوین شده 
است تا بتوانیم در قالب ساختاری مشخص، موضوعات سد را جای داده و با 
یک چهارچوب خاص کار را آغاز کرده و به پایان برسانیم.ده پهلوان همچنین 
بیان کرد: تمام همکاران فرهنگ دوســت در پژوهشگاه میراث  فرهنگی و 
گردشــگری و شرکت توســعه منابع آب و نیروی ایران رضایت نمی دهیم 
که میراث  فرهنگی مان آسیب ببیند، ولی برای اینکه بتوانیم این موضوع را 
مدیریت کنیم باید همگی پای کار بیاییم و در مرحله شــناخت پروژه کار 
را آغاز کنیم و گام به گام جلســات مرتبی داشته باشیم و باستان شناسان 
ما هم خدایی نکرده کیســه ندوخته اند و هدفشان نجات میراث این کشور 
اســت؛ میراثی که می دانیم در مکان های احداث سد تراکم زیادی دارند و 
موضوع ســد می تواند آسیب جدی به میراث این کشور بزند و ما باید این 
تهدید را به فرصت تبدیل کنیم و شناخت درستی از میراث  فرهنگی پیدا 
کنیم.این باستان شناس گفت: ما باستان شناسان اعتقاد داریم یک هزارم از 
یــک محوطــه را در این دهه باید کاوش کنیم و خاک بــرای ما امانت دار 
بهتری است و باید اجازه دهیم باستان شناسان در آینده با روش های جدید 
و روزآمد قلب زمین را بشــکافند و پژوهش هایشان را انجام دهند. ما روی 
ذره ذره خاک محوطه ها حساســیم و اینکــه بخواهیم محوطه ای را مورد 
کاوش گسترده قراردهیم، برایمان دردآور است، ولی این جراحی را باید با 
روش های روزآمد و تکنیک های خوب در زمان معمول خودش به درستی 

انجام دهیم.

گزیده خبر

سایه سنگین احتمال واردات لوازم خانگی بر سر تولیدکنندگان: 

نمی توانیم عادلانه رقابت کنیم

در گفت وگوی تلفنی روسای جمهور ایران و پاکستان مطرح شد؛

ضرورت تلاش بیشتر پاکستان برای ارتقای امنیت مرزها

بهره برداری بیشتر از تاسیسات نفتی 
کشور با بهره گیری از هوش مصنوعی

لغو قیمت گذاری دستوری خودرو تا پایان سال

توافق نامه همکاری مشــترک توســعه فناوری دیجیتالی شــدن چاه های نفتی با حمایت معاونت علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیان ریاســت جمهوری منعقد شد.به گزارش ایسنا، در ادامه ســفر دو روزه روح الله دهقانی فیروزآبادی؛ معاون علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهوری به مشــهد، توافق  نامه همکاری مشترک ستاد توسعه اقتصاد دانش بنیان انرژی، 
شرکت بهره برداری نفت و گاز شرق و یکی از شرکت های دانش بنیان در راستای توسعه فناوری دیجیتالی شدن صنعت نفت با 
رویکرد ارتقای بهره وری و پایداری تولید، منعقد شد.این توافق نامه همکاری مشترک با موضوع پیاده سازی طرح هوشمندسازی 
در تاسیسات منطقه عملیاتی خانگیران و خطوط لوله شرکت بهره برداری نفت و گاز شرق به امضای اکبر زمانیان؛ دبیر توسعه 

اقتصاد دانش بنیان انرژی معاونت علمی، فرشید خیبری؛ مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت.....

پایان انتشار انحصاری داده ها با راه اندازی رصدخانه اقتصادی

اتصال ۷۰ درصد جایگاه های سوخت خوزستان به 
تداوم مهاجرت مرمت کاران فرش دستباف به سامانه هوشمند

کشورهای همسایه
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رئیس کل گمرک ایران:

۵۵ درصد تجارت غیرنفتی 
از گمرکات هرمزگان انجام 

می شود

ایســنا/هرمزگان رئیس کل گمرک ایران با تفکیک مبادلات تجارت خارجی کشــور در استان ها طی 
هشت ماهه سال جاری، گفت: در این مدت در بین ۳۱ استان کشور بیشترین میزان صادرات و واردات 
به ارزش ۲۱ میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار )معادل ۵۴.۷ درصد از کل تجارت غیرنفتی کشور( از گمرکات 
اســتان هرمزگان انجام شده است.محمد رضوانی فر، امروز )بیست و نهم آذرماه(، در جمع خبرنگاران 
با اشــاره به عملکرد ۸ ماهه گمرکات استان ها، اظهار کرد: گمرکات استان خوزستان با انجام مبادلات 
تجاری )صادرات و واردات( به ارزش ۹ میلیارد و ۶۴۵ میلیون دلار و گمرکات اســتان تهران به ارزش 
۹ میلیارد و ۱۷۸ میلیون دلار در رتبه های بعدی بیشترین حجم مبادلات انجام شده در این مدت قرار 
گرفتند.معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران با اشــاره به اینکه ۵۴.۷ درصد از ارزش مجموع 
مبادلات تجاری کشور )صادرات و واردات( در ۸ ماهه سال جاری به استان هرمزگان با تعداد ۸ گمرک، 
استان خوزستان با ۱۰ گمرک و استان تهران با ۴ گمرک اختصاص دارد، افزود: در این مدت ۲۹.۴۲ 
درصد از ارزش کل مبادلات تجاری کشــور )صادرات و واردات( از گمرکات اســتان هرمزگان، ۱۲.۹۶ 
درصد از گمرکات اســتان خوزستان و ۱۲.۳۳ درصد از گمرکات استان تهران انجام گرفت.وی تشریح 
کرد: پس از سه استان فوق، در ۸ ماهه سال جاری استان بوشهر با تعداد ۶ گمرک و با انجام مبادلات 
تجاری )صادرات و واردات( به ارزش ۸ میلیارد و ۸۳۹ میلیون دلار، اســتان کرمانشاه با ۴ گمرک و با 
۲ میلیارد و ۳۹۲ میلیون دلار، آذربایجان غربی با ۸ گمرک و با ۲ میلیارد و ۳۴۶ میلیون دلار، استان 
کرمــان با ۴ گمرک و با ۲ میلیارد و ۱۲۲ میلیون دلار، آذربایجان شــرقی با ۶ گمرک و با ۲ میلیارد 
و ۲۵ میلیون دلار، اســتان گیلان با ۴ گمرک و با یک میلیارد و ۸۷۹ میلیون دلار و استان مازندران 
با ۴ گمرک و با یک میلیارد و ۷۸۶ میلیون دلار در رده های چهارم تا دهم بیشــترین حجم مبادلات 
تجاری انجام شده )صادرات و واردات( در بین گمرکات استان ها قرار گرفتند.رضوانی فر در خصوص ۱۰ 
گمرکات اول اســتان ها که دارای بیشترین سهم از کل ارزش صادرات هستند افزود: در هشت ماهه 
سال جاری گمرکات استان هرمزگان با انجام تشریفات مربوط به کالاهای صادراتی به ارزش ۷ میلیارد 
و ۶۱۴ میلیون دلار، بوشــهر با ۷ میلیارد و ۴۳۱ میلیون دلار، خوزســتان با ۳ میلیارد و ۶۱۵ میلیون 
دلار، کرمانشــاه با ۲ میلیارد و ۳۲۲ میلیون دلار، آذربایجان غربی با یک میلیارد و ۶۶۴ میلیون دلار، 
گمرکات استان تهران با یک میلیارد و ۹۱ میلیون دلار، خراسان رضوی با یک میلیارد و ۳۳ میلیون 
دلار، اصفهان با ۹۷۳ میلیون دلار، آذربایجان شــرقی با ۹۷۰ میلیون دلار و ایلام با ۷۲۹ میلیون دلار 
ده گمرک اول دارای بیشــترین سهم از کل ارزش صادرات در بین گمرکات استان های کشور در این 
مدت بودند. معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران در خصوص ۱۰ گمرکات اول اســتان ها که 
دارای بیشترین سهم از کل ارزش واردات در هشت ماهه سال جاری هستند تشریح کرد: در این مدت 
گمرکات اســتان هرمزگان با انجام تشــریفات مربوط به کالاهای وارداتی به ارزش ۱۴ میلیارد و ۲۸۶ 
میلیون دلار، گمرکات استان تهران با ۸ میلیارد و ۸۷ میلیون دلار، خوزستان با ۶ میلیارد و ۳۱ میلیون 
دلار، کرمان با یک میلیارد و ۸۵۱ میلیون دلار، مازندران با یک میلیارد و ۵۷۸ میلیون دلار، بوشــهر 
با یک میلیارد و ۴۰۸ میلیون دلار، گیلان با یک میلیارد و ۴۰۶ میلیون دلار، آذربایجان شرقی با یک 
میلیارد و ۵۵ میلیون دلار، قزوین با ۸۴۰ میلیون دلار و آذربایجان غربی با ۶۸۲ میلیون دلار بیشترین 

سهم از کل ارزش واردات را به خود اختصاص دادند.
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امیرعبداللهیان با وزیر خارجه 
قطر دیدار و گفت وگو کرد

وزیر امور خارجه کشــورمان با شــیخ »محمد بــن عبدالرحمن آل ثانی« 
نخســت وزیر و وزیر امور خارجه قطــر دیدار و گفت وگــو کرد.به گزارش 
خبرنگار اعزامی مهر، »حسین امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه کشورمان 
با شــیخ »محمد بن عبدالرحمن آل ثانی« نخست وزیر و وزیر امور خارجه 
قطــر دیدار و گفت وگو کرد. قرار اســت در این دیــدار، در مورد روابط دو 
جانبه و آخرین تحولات منطقه ای گفت وگوهایی انجام شــود.گفتنی است، 
وزیر امور خارجه کشــورمان شب گذشته وارد »دوحه« شد و با »اسماعیل 
هنیه« رئیس دفتر سیاسی حماس دیدار و گفت وگو کرد. این سفر، چهارمین 
ســفر وزیر امور خارجه کشــورمان به قطر، پس از آعاز جنگ در غزه است.

امیرعبداللهیان در دیدار اسماعیل هنیه، رئیس دفتر سیاسی حماس ابعاد و 
جزئیاتی از جدیدترین تلاش های دیپلماتیک کشورمان در حمایت از ملت 
فلســطین و توقف جنایات جنگی رژیم صهیونیستی علیه غزه را برشمرد و 
گفت: امروز هیچ کســی تردید ندارد که مقاومت و ملت فلســطین به رغم 
تحمل دردها و رنج های فراوان و تقدیم بیش از ۲۰ هزار شــهید در ۷۵ روز 
گذشــته، برتری قدرت و اراده خود را بر ماشین کشتار رژیم صهیونیستی 
اثبات کرده اســت.امیرعبداللهیان ضمن تقبیــح حمایت های همه جانبه و 
نامحدود آمریکا از رژیم صهیونیســتی در جنگ جاری علیه غزه و تاکید بر 
مسیولیت حقوقی و بین المللی آمریکا نسبت به جنایات جنگی و نسل کشی 
علیه فلســطینیان، به برخی تلاش ها و پیام های سیاســی دولت آمریکا به 
منظور یافتن یک برون رفت از بن بســت و شکســت راهبردی نظامی رژیم 
اشغالگر اشــاره کرد و گفت: اینکه آمریکا به این نتیجه برسد که جنگ راه 
حل نیســت، یک تحول بزرگ اســت و آن ها بهتر اســت هر چه زودتر، از 
تداوم حمایت بی حاصل و شکست خورده خود از راهبرد نظامی جنون آمیز 
رژیم اشــغالگر دست بردارند. اســماعیل هنیه نیز در این دیدار به تشریح 
آخرین تحولات غزه پرداخت و گفت: با گذشــت بیش از ۷۰ روز از جنگ، 
رژیم صهیونیســتی نتوانسته به اهداف سیاســی و نظامی خود دست یابد.

سلاجقه در حاشیه جلسه هیات دولت:

بنزین پتروشیمی در جایگاه ها 
توزیع نمی شود

رییس ســازمان حفاظت محیط زیست گفت: بنزین پتروشیمی به هیچ وجه در 
جایگاه ها توزیع نمی شــود و موضوعی که در خصوص بنزین پتروشیمی ها وجود 
دارد، صحت ندارد.به گزارش خبرنگار مهر، »علی سلاجقه« معاون رئیس جمهور 
و رئیس ســازمان حفاظت محیط زیست در حاشیه جلســه هیأت دولت امروز 
چهارشنبه )۲۹ آذر ۱۴۰۲( اظهار کرد: بنزین پتروشیمی به هیچ وجه در جایگاه ها 
توزیع نمی شود و موضوعی که در خصوص بنزین پتروشیمی ها وجود دارد، صحت 
ندارد.وی افزود: مازوت به عنوان یکی از سوخت هایی که در کشور و در همه جای 
دنیا استفاده می شود، وجود دارد؛ ما نمی توانیم نیروگاه ها و پالایشگاه ها را تعطیل 
کنیم. وقتی شرایطی وجود دارد که ما نتوانیم سوخت مناسب تأمین کنیم، حتماً 
دستگاه وزارت نفت موظف است برای اینکه سوخت نیروگاه ها را تأمین کند، به 

سمت استفاده از سوخت های جایگزین برود.

ســخنگوی دولت گفــت: بــرای حمایت از 
اجاره نشــینان، وام ودیعه مسکن در تهران از 
۱۰۰ میلیون بــه ۲۰۰ میلیون تومان افزایش 
یافت و در سایر شــهرها هم بیش از دو برابر 
شــد.به گزارش ایســنا، علی بهادری جهرمی 
در حاشیه جلسه امروز هیئت دولت در جمع 
خبرنگاران با اشــاره به مصوبات و گزارش های 
ارائه شــده در این جلســه، اظهار کــرد: وزیر 
فرهنگ و ارشاد گزارشی از آغاز جشنواره های 
بین المللی این وزارت ارائه کرد. گزارشــی هم 

از آغاز جشــنواره سینماحقیقت ارائه شــد. رئیس کل بانک مرکزی گزارشی از 
آمارهای رشــد اقتصادی در تابستان امسال ارائه کرد که نشان از رشد اقتصادی 
قابل قبولی به ویژه در حوزه های انرژی، نفت و ساختمان داشت. در حوزه ساختمان 
رشد شش ماهه اول به حدود ۳ درصد رسید.وی افزود: وزیر راه و شهرسازی هم 
گزارشــی از توافقاتی که با شورای پول و اعتبار برای پیشبرد بهتر طرح نهضت 
ملی مســکن و حمایت از این حوزه داشــته اند ارائه کرد. وام بهسازی و نوسازی 
مسکن های شهری و مسکن های روستایی و شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر که پیش 
از این تصویب شده بود به عدد ۳۵۰ میلیون تومان افزایش یابد با موافقت شورای 
پول و اعتبار سود وام ها ۵ درصد در نظر گرفته شد. بحث هایی برای پلکانی شدن 

بازپرداخت انجام شــده تا در ماه های ابتدایی 
بازپرداخت عدد پایینتری در نظر گرفته شود 
و این امر برای وام گیرندگان تسهیل شود.دبیر 
هیئت دولت یادآور شد: برای حمایت از حوزه 
اجاره بها، وام ودیعه مســکن دوبرابر شد. در 
تهران از ۱۰۰ میلیون به ۲۰۰ میلیون تومان 
افزایش یافت. در سایر شهرها هم بیش از دو 
برابر شد. در مراکز استان ها از ۷۰ میلیون به 
۱۵۰ میلیون تومان افزایش یافت و در سایر 
شهرها از ۴۰ میلیون به ۱۰۰ میلیون تومان. 
در روستاها هم برای اولین بار وام ودیعه مسکن تا سقف ۴۰ میلیون تومان مجوز 
صادر شد.بهادری جهرمی ادامه داد: همچنین در زمینه ابلاغ سیاست های کلی 
توسعه دریامحور با گذشــت کمتر از ۲ ماه، با پیگیری وزیر راه و شهرسازی در 
قالب حدود ۳۰ قرارداد مبلغ ۵۵ هزار میلیارد تومان قرارداد یا تفاهم نامه با بخش 
خصوصی و عمومی در حوزه های مختلف مرتبط با اقتصاد دریا بسته شده است.

وی یادآور شــد: دولت امضای موافقت نامه کشتیرانی تجاری دریایی بین ایران 
و امــارات و ایران و کنیا را تصویب کرد. همچنین لوایح قضایی به منظور ایجاد 
موافقتنامه قضایی بین ایران و ونزوئلا و نیز با ســه کشور دیگر با موافقت دولت 

همراه شد تا به مجلس ارسال شود.

اسماعیلی در حاشیه جلسه هیات دولت:

حواشی اخیر درباره استاد »شفیعی 
کدکنی« شیطنت خبری بود

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به حواشی اخیر پیرامون کتاب جدید استاد ادبیات 
فارسی، واکنش نشان داد.به گزارش خبرنگار مهر، »محمدمهدی اسماعیلی« وزیر 
فرهنگ و ارشاد اسلامی در حاشیه جلسه هیأت دولت امروز )چهارشنبه ۲۹ آذر 
۱۴۰۲( با اشاره به برخی حواشی پیرامون اشعار شفیعی کدکنی، اظهار کرد: آقای 
»شفیعی کدکنی« شاعر بی نظیری است و استاد بنده در دانشگاه است و ما نسبت 
به آقای دکتر، حس تعظیم داریم و در مورد حواشی پیش آمده در خصوص مجوز 
انتشار کتاب جدید ایشان، خبر رسانی دوستان مان ایراد دارد.وی افزود: هر اثری 
فرآیندی دارد؛ ما ۲۵۵ هزار درخواست مجوز کتاب داریم؛ به غیر از نیم درصد، در 
این دو سال به همه مجوز دادیم؛ کتاب جدید ایشان هم مثل بقیه، فرآیندش را 
طی می کند و در به وجود آمدن این حواشی، یک شیطنت خبری صورت گرفته 
است.وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی اظهار کرد: استاد شفیعی کدکنی، از افتخارات 
ما اســت و دوستان رســانه ای نباید با حُب و بغض های سیاسی، این بی اخلاقی 
فرهنگی را انجام دهند؛ دوستان ما در رسانه ها باید رعایت کنند و به مفاخر احترام 
بگذارند.اسماعیلی در ادامه گفت: ثبت نام بخش بین الملل جشنواره فیلم فجر چند 
روزی است که آغاز شده که در همین راستا ۶۲۱ فیلم از ۸۷ کشور برای حضور 
در بخش بین الملل جشــنواره فیلم فجر ثبت نام کردند. در عین حال در حوزه 
آثار تجسمی، ۱۰۰۷۶ اثر تاکنون ثبت شده است. وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی 
با اشاره به برگزاری جشنواره مطبوعات گفت: بعد از چندین سال وقفه، جشنواره 
مطبوعات کشور را پس از دهه فجر برگزار خواهیم کرد.وی درباره تغییر و تحولات 
در فضای تئاتر شــهر تهران اظهار کرد: ایجاد یــک فضای اختصاصی در محل 
تئاتر شهر تهران یک مطالبه بیش از ۳۰ سال اصحاب تئاتر بود که برآورده شد؛ 
ضمناً ما یک حایلی را در مجموعه تئاتر شــهر برای بهره مندی بیشتر هنرمندان 
و ایجاد رضایت مندی آنها ایجاد کردیم و در این خصوص بازطراحی مهندســی 
صورت گرفته و یک مجموعه اجرای ســر باز در حال آماده سازی است که اتفاق 
مبارکی برای حوزه هنر کشور است.وزیر ارشاد درباره آمار فروش سینماها گفت: 
در حوزه سینما یک سال بی نظیر را تجربه کردیم. پیش بینی می شود که تعداد 
تماشاگران سینماها تا پایان سال به بیش ۳۰ میلیون نفر برسد. در مورد فروش 
پیش بینی ها این است که به بیش از یک هزار میلیارد تومان فروش برسیم و به 
همین منظور جشــنی را برای تقدیر از استقبال گسترده مردم از آثار سینمایی 
کشــور برگزار خواهیم کرد؛ همچنین در حوزه سینما هدف گذاری ما این است 
که تا نوروز تعداد ســینماهای کشور به عدد ۹۰۰ برسد.وی با بیان این که »سند 
موسیقی« که بالاترین میزان استقبال را در جامعه دارد تنظیم شده است، اظهار 
کرد: مبانی فقهی »سند موسیقی« مبتنی بر آرای فقهی رهبر انقلاب و امام)ره( 
و مراجع تقلید تنظیم شده است و در این خصوص یک گروه حوزوی بسیار قوی 
با ما همکاری کردند. همچنین خانه موســیقی در تنظیم این سند کمک کردند 
و به پیشــنهاد وزارت فرهنگ، این سند در شورای هنر تصویب شد و دیروز در 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی به تصویب نهایی رسید. با ابلاغ این سند از سوی 

رییس جمهور، شورای ملی موسیقی تشکیل می شود.

در گفت وگوی تلفنی روسای جمهور ایران و پاکستان مطرح شد؛

ضرورت تلاش بیشتر پاکستان برای ارتقای امنیت مرزها
رئیس جمهور با اشاره به تداوم جنایات و نسل کشی 
رژیم صهیونیستی علیه مردم مظلوم و مقتدر غزه 
و ناکارآمدی ســازمان های بین المللی برای توقف 
این جنایات، بر اهمیت اقدام هماهنگ کشورهای 
اســلامی در راستای اعمال فشار به این رژیم برای 

توقف ماشین کشتار و جنایت در غزه تاکید کرد.
به گزارش ایســنا، ســید ابراهیم رئیســی بعد از 
ظهر امروز - چهارشــنبه - در گفت وگوی تلفنی 
با عارف رحمان علوی رئیس جمهوری اســلامی 
پاکســتان با اشــاره به تداوم جنایات و نسل کشی 
رژیم صهیونیســتی علیه مردم مظلــوم و مقتدر 
غــزه و ناکارآمدی ســازمان های بین المللی برای 
توقف این جنایــات، بر اهمیت اقــدام هماهنگ 
کشــورهای اســلامی برای اعمال فشــار به این 
رژیم برای توقف ماشــین کشتار و جنایت در غزه 
تاکید کرد.وی همچنین بر ضرورت تلاش بیشــتر 
پاکســتان برای ارتقای امنیت مرزها تاکید کرد و 
ضمن اشــاره به ظرفیت های فراوان دو کشور برای 
گســترش همکاری ها به ویژه در عرصه های انرژی 
ابراز امیدواری کرد که مقامات دوکشــور با جدیت 
بیشتر برای بالفعل کردن این ظرفیت ها بکوشند.

عارف رحمان علوی رئیس جمهور پاکســتان نیز 
در این گفت وگوی تلفنی ضمن اشــاره به جایگاه 
رهبری جمهوری اسلامی ایران در زمینه حمایت 
و دفاع از حقوق مردم مظلوم فلسطین، با قدردانی 
از تلاش های کشــورمان در ایــن موضوع تصریح 
کرد: تلاش و اقدام هماهنگ و مشترک کشورهای 
اسلامی می تواند فشار مضاعفی بر صهیونیست ها 
در راســتای توقف جنایات آنها در غزه ایجاد کند.

رئیس جمهور پاکستان با تایید نظر رئیس جمهور 
ایران درباره ناتوانی سازمان های بین المللی از جمله 
شــورای امنیت ســازمان ملل در دفــاع از حقوق 
ملت فلسطین و توقف جنایات رژیم صهیونیستی 
در غزه، گفت: باید به دنبال تغییر جدی ســاختار 
ســازمان های بین المللی باشــیم و مسلمانان باید 
در این زمینه پیشــگام باشند.وی همچنین ضمن 
تسلیت شهادت تعدادی از حافظان امنیت کشورمان 
در حمله تروریستی اخیر، به رئیس جمهور، دولت 
و ملــت ایران، تاکید کرد که دولت متبوعش تمام 
تلاش خود را برای ارتقای امنیت مرزهای مشترک 
و جلوگیــری از فعالیــت گروهک هــای معاند و 

تروریستی در این مناطق به کار خواهد گرفت.

شهردار تهران تصریح کرد که در آینده نزدیک، مدل حمل و نقل تهران شکل 
جدیدتری پیدا می کند که در نوع خود، بی ســابقه است.به گزارش خبرگزاری 
مهر، »علیرضا زاکانی« در حاشیه جلسه هیأت دولت در جمع خبرنگاران، اظهار 
کرد: ســگ گردانی در شهر، کار بسیار اشــتباه و غیر قانونی است، به خصوص 

که بدون مقدمات و قاعده و قانونمندی و 
رعایت شرایط در حال انجام است؛ مراجع 
قانونــی باید حتماً ورود کنند و فرهنگش 
را بــه نحوی تغییر دهند که اگر کســی 
خواست ســگ کردانی کند، با ضوابط این 
کار را انجــام دهد. وی افزود: شــهرداری 
تهران، متولی ساماندهی سگ های وحشی 
و هــار و بی صاحب اســت.زاکانی با اعلام 
اینکه ۱۶ هزار ساختمان ناایمن در تهران 
وجود دارد، اظهار کرد: این ســاختمان ها 
در دســتور کار قــرار گرفتنــد و گزارش 
بیش از ۲۰۰۰ ســاختمان پایش و به ۹ 
دستگاه مسیول ارسال شد تا ایمن سازی 
این ســاختمان ها از طریق ایمن سازی و 
بازســازی انجام شود.شــهردار تهران در 
پاســخ به ســوالی در خصوص سرنوشت 
اتوبوسرانی شهر  ناوگان شــرکت  توسعه 
تهران گفت: از ابتدای دولت و انتخاب بنده 

به عنوان شــهردار، ۱۸۶۰ اتوبوس را تحویل گرفتم که کمتر از ۱۰۰۰ اتوبوس 
در خطوط اتوبوســرانی فعال بود اما الان ۲۰۵۰ اتوبوس در خطوط اتوبوسرانی 
فعال هستند.وی تعداد اتوبوس های سازمان اتوبوسرانی را بیش از ۳۰۰۰ دستگاه 
اعلام و اظهار کرد: از این تعداد، ۲۵۰۰ اتوبوس از چهار شرکت داخلی خریداری 
شده اســت؛ از این تعداد ۵۰۰ اتوبوس 
برقی است. پروژه خریداری کردن ۲۱۹۴ 
دســتگاه اتوبــوس خارجــی را هم در 
دســتور کار داریم.زاکانی گفت: واردات 
۷۹۱ واگــن متــرو و برقی کــردن ۱۰ 
هزار دســتگاه ون ها، ۲۵ هزار تاکسی و 
۱۰۰ هزار موتور ســیکلت تا پایان سال 
۱۴۰۳ موجب رســیدن ناوگان حمل و 
نقل اتوبوســرانی، تاکسی رانی و متروی 
شــهر تهران به نقطه بی نظیر و موجب 
رفع بخــش زیادی از مشــکلات مردم 
شــهر تهران خواهد شد.شهردار تهران 
گفت: با به ثمر رســیدن داخلی سازی 
ســاخت واگن هــای متــرو، واگن های 
شرکت متروی تهران به دو برابر افزایش 
می یابــد؛ در آینده نزدیک مدل حمل و 
نقل تهران شکل جدیدتری پیدا می کند 

که بی سابقه است.

رییس کمیســیون تلفیق لایحه بودجه گفت: مجلس باید در بسیاری از مســایل و جزییات بودجه نظر بدهد که یکی از این 
موارد، بحث مربوط به امور بازنشســتگان اســت؛ امور مربوط به بازنشستگان، خط قرمز مجلس است.به گزارش خبرنگار مهر، 
»حمیدرضا حاجی بابایی« در جلســه علنی امروز )چهارشنبه، ۲۹ آذرماه( مجلس شورای اسلامی درباره کلیات لایحه بودجه 
ســال ۱۴۰۳ اظهار کرد: مجلس باید در بســیاری از مسایل و جزییات بودجه نظر بدهد که یکی از این موارد، بحث مربوط به 
امور بازنشستگان است چراکه امور مربوط به بازنشستگان، خط قرمز مجلس است.وی افزود: متناسب سازی حقوق بازنشستگان، 
امری قطعی است؛ این در حالی است که دولت در این لایحه، پیشنهاد داده منابع این بخش را از مالیات بر ارزش افزوده تأمین 
خواهد کرد و ما باید سایر منابع درآمدی را در این بخش، پیشنهاد دهیم.رییس کمیسیون تلفیق لایحه بودجه افزود: قرار بود 
در بودجه ســال ۱۴۰۱، ۱۴ همت اموال دولت به فروش برســد و منابع آن به بازنشستگان داده شود که ما تاکنون ۵ نامه به 
دیوان محاسبات داده و خواستار تحقق آن شده ایم؛ اگر منابع افزایش حقوق بازنشستگان را از فروش اموال دولتی تأمین نکنیم، 

باید سراغ فروش اوراق برویم.

نمایندگان استان سیستان و بلوچستان مجلس شورای اسلامی با صدور در بیانیه ای حادثه تروریستی 
راسک را محکوم کردند.به گزارش ایسنا، محسن دهنوی، عضو هیات رئیسه مجلس بیانیه نمایندگان 
اســتان سیستان و بلوچستان در پی حادثه تروریستی راسک را به شــرح زیر قرائت کرد.»بسم الله 
الرحمن الرحیمنمایندگان استان سیستان و بلوچستان فجایع مکرر تروریستی حادث شده در استان 
سیســتان و بلوچستان به خصوص حادثه تروریستی شــهر راسک را شدیدا محکوم کرده و شهادت 
عزیــزان حافظ امنیت را محضر فرماندهی محترم کل قوا مقام معظم رهبری و خانواده های بزرگوار 

شهدا و ملت ایران تسلیت می گوییم.«

حاجی بابایی در صحن مجلس:

مسایل مربوط به بازنشستگان، خط قرمز مجلس است
با صدور بیانیه ای

نمایندگان استان سیستان و بلوچستان حادثه تروریستی 
راسک را محکوم کردند

بهادری جهرمی در حاشیه جلسه هیئت دولت:

حمایت دولت از اجاره نشینان با افزایش ۲ برابری وام ودیعه مسکن

در حاشیه جلسه هیات دولت؛
زاکانی:در آینده نزدیک مدل حمل و نقل تهران شکل جدیدتری پیدا می کند
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گزیده خبر تداوم مهاجرت مرمت کاران فرش دستباف به کشورهای همسایه

یک کارشناس اقتصادی مطرح کرد

پایان انتشار انحصاری داده ها با راه اندازی 
رصدخانه اقتصادی

با توجه به تداوم مهاجرت استادکاران مرمت فرش دستباف به 
کشورهای همسایه، وزیر صنعت، معدن و تجارت طی نامه ای 
به معــاون اول رئیس جمهوری، خواســتار اصلاح آیین نامه 
اجرایی قانون امور گمرکی شده است.به گزارش ایسنا، عباس 
علــی آبادی - وزیر صمت- در ایــن نامه به جایگاه و اهمیت 
فرش دســتباف ایرانی به لحاظ اشتغال زایی و ارزآوری اشاره 
کرده و گفته که با توجه به بهره مندی از وجود استادکاران به 
نام و مطرح در کل کشــور و با توجه به اینکه فرش دستباف، 
یک کالای سرمایه ای است، پس از صدور نیز نیاز به خدمات 
پس از فروش از جمله عملیات رفو، شستشــو و رنگ برداری 
دارد، اما به دلیل مشــکلات لزوم اخــذ تضمین جهت ورود 
موقت اینگونه فرش ها، علاوه بر فراهم آوردن زمینه مهاجرت 
استادکاران مرمت فرش دستباف به کشورهای همسایه، عملًا 
صرفه اقتصادی برای استفاده از این ظرفیت بالقوه از بین رفته 
است.اما به گفته وی در صورت ارائه تسهیلات لازم برای تعداد 
زیادی از افراد مجرب که سالیان متمادی به این حرفه اشتغال 
داشته اند و اینک در کشورهای ترکیه، پاکستان و ... از توان و 
تجربه آن ها استفاده می شود، امکان استمرار فعالیت در کشور 
فراهم می شود و همچنین با ایجاد این تسهیلات امکان ورود 
موقت فرش های خارجی نیز میسر و درآمد ارزی مناسبی به 
همراه ایجاد اشتغال پایدار برای بخشی از اقشار جامعه فراهم 

خواهد شــد.گفتنی است؛ این مشکل در سال های اخیر بارها 
مطرح شده، اما موضوع ماده ۱۲۱ آیین نامه اجرایی قانون امور 
گمرکی همچنان حل نشده است. بر اساس این قانون برگشت 

هر کالای مستعمل به کشور مستلزم پرداخت حقوق گمرکی 
بوده که پرهزینه است. این باعث شده فرش های ایرانی که در 
بازارهای مختلف انباشته شده، حالا می تواند به کشور برگردد 

و با ارزش افزوده بیشتری صادر شود، امکان ورود پیدا نکنند 
و تولیدکنندگان برای تعمیــر و خدمات پس از فروش نیز با 
مشکل مواجه باشند.  در چنین شرایطی نیروی کار مرمت کار 
مجبور به مهاجرت به به کشورهای دیگر از جمله آذربایجان، 
ترکیه و ترکمنستان شده است.  از طرف دیگر از سال ۱۳۹۷  
اتحادیه تولیدکنندگان و صادرکننــدگان فرش، اتاق اصناف 
تهــران و اتاق اصناف ایران با مرکز ملــی فرش توافقی امضا 
کردند و بر اســاس آن مقرر شد لایحه ای تدوین و ماده ۱۱۹ 
و ۶۵ قانون اصلاح شود که تاکنون محقق نشده است.فعالان 
صنعت فرش دســتباف بارها این نکته را گوشزد کرده اند که 
اصلاح نشــدن این قانون و هزینه بالای ورود فرش مستعمل 
باعث شده تولیدکنندگان برای تعمیر و خدمات پس از فروش 
با مشــکل مواجه و نیروی کار مرمت کار مجبور به مهاجرت 
به ترکیه شود.   البته اخیرا پیش از این، پیشنهاد الصاق یک 
تبصره به متن ماده ۷۵ آئین نامه اجرایی قانون امور گمرکی 
مبنی بر امکان ورود موقت فرش دستباف ایرانی با اخذ تعهد، 
به کمیسیـون اقتصادی دولت ارسال و در کمیسیون تخصصی 
مربوطه طرح موضوع شده، اما تا کنون نتیجه ای حاصل نشده 
است. حالا باید دید آیا با نامه وزیر صمت، این مشکل برطرف 

می شود یا خیر؟.

توافق نامــه همکاری مشــترک توســعه فنــاوری دیجیتالی شــدن 
چاه های نفتی با حمایت معاونت علمــی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاســت جمهوری منعقد شد.به گزارش ایســنا، در ادامه سفر دو روزه 
روح الله دهقانی فیروزآبادی؛ معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهوری به مشــهد، توافق  نامه همکاری مشــترک ستاد توسعه 
اقتصاد دانش بنیان انرژی، شــرکت بهره برداری نفت و گاز شرق و یکی 
از شرکت های دانش بنیان در راســتای توسعه فناوری دیجیتالی شدن 
صنعت نفت با رویکرد ارتقای بهره وری و پایداری تولید، منعقد شد.این 
توافق نامه همکاری مشترک با موضوع پیاده سازی طرح هوشمندسازی 
در تاسیسات منطقه عملیاتی خانگیران و خطوط لوله شرکت بهره برداری 
نفت و گاز شرق به امضای اکبر زمانیان؛ دبیر توسعه اقتصاد دانش بنیان 
انرژی معاونت علمی، فرشید خیبری؛ مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت 

و گاز شرق  و مرتضی تقوایی حسین زاده؛ مدیرعامل شرکت دانش بنیان 
مــورد نظر به عنــوان مجری این طرح رســید. از مهم ترین اهداف این 
توافق نامه می توان به ارائه یک راهکار جامع برای پیاده سازی سیستم های 
هوشمند در تاسیســات نفتی، بهبود پایداری تولید، ارتقای بهره برداری 
از طریق هوشمندســازی تاسیسات نفتی، بهبود جایگاه علمی کشور در 
حوزه هــوش مصنوعی به ویژه در کاربردهای صنعتی، افزایش تاب آوری 
تاسیســات در پایداری تولید و کاهش مصرف انرژی اشاره کرد.معاونت 
علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری ذیل این توافق نامه 
همکاری مشترک، ضمن تسهیل گری در اجرای طرح ، تسهیل در صدور 
مجوزهــای قانونی مرتبط با معاونت علمــی، فراهم کردن امکان صدور 
ضمانت نامه و تسهیل و تسریع در فرآیندهای بانکی و اعطای تسهیلات 
از طریــق صندوق ها و بانک ها متناســب با ضوابــط موجود در معاونت 

علمی از توســعه بازار پروژه پس از اجرای موفــق آن حمایت می کند.
شــرکت نفت و گاز شــرق نیز به عنوان بهره بردار ضمن تامین بودجه 
مورد نیاز برای اجرای پروژه در قالب پروژه پژوهشــی و یا ســاخت بار 
اول یا دیگر روش های قابل حمایت، با مجری در خصوص ارائه اطلاعات 
مورد نیاز، صدور مجوزها، تامین زیرساخت لازم و ... برای اجرایی شدن 
پروژه همکاری خواهد داشت.اســتفاده و به کارگیری عملیاتی سیستم و 
تعیین میزان اثربخشی این تاسیسات از دیگر تعهدات شرکت بهره بردار 
خواهد بود. شــرکت دانش بنیان نیز به عنوان مجری طرح ضمن انجام 
تمام تعهدات در مراحل توسعه فناوری  های مربوطه، از حداکثر ظرفیت 
توان سازندگان داخلی و همچنین ظرفیت سایر شرکت  های دانش  بنیان 
و فناور فعال در زنجیره ارزش این حوزه اســتفاده خواهد کرد.به نقل از 
معاونت علمی ریاست جمهوری، برای پیشبرد و نظارت بر اجرای صحیح 

این موافقت نامه، کارگروه هوشمندسازی DOF در معاونت علمی تشکیل 
شده و بر عملکرد صحیح اجرای موضوع توافق نامه نظارت خواهد کرد.

یک کارشناس اقتصادی با اشاره به راه اندازی رصد خانه اقتصادی ایران، گفت که 
راه اندازی رصدخانه اقتصادی به معنی پایان انتشــار انحصاری داده ها و گسست 
داده ها است.به گزارش ایسنا، سیاوش غیبی پور در برنامه رادیو اقتصاد اظهار کرد: 
دامنه تولید داده و اســتفاده از داده های اقتصادی در جوامع زیاد شده است. در 
دســترس نبودن داده ها، به  موقع تولید نشدن آن ها و  استفاده انتفاعی از آن ها 
از جمله مشکلات در بحث داده  بوده است. همچنین اشخاص حقیقی و حقوقی 
می توانســتند داده ها را بر اساس منافعشان به صورت انحصاری منتشر کنند.به 
گفته این کارشــناس اقتصادی تجمیع داده ها و کنتــرل صدور داده ها در یک 
مرکز، چراغی اســت برای فعالین و محققین اقتصــادی، چرا که آن ها با همین 
داده ها می توانند تولید علم کنند.وی افزود: تشکیل رصد خانه اقتصادی و شروع 
به کار آن به معنی حرکت به ســمت شفاف سازی است. بسیاری از پرونده های 
مالیاتی و گمرکی دچار ضعف داده و اطلاعات بودند، بنابراین وقتی این رصدخانه 
در دسترس باشد افراد با آگاهی در فعالیت های اقتصادی مشارکت می کنند.غیبی 
پور با بیان اینکه جامعه دانشگاهی به مرور در حال توسعه هستند، تصریح کرد: 
زمانی دامنه داده ها و انتشــار آن انحصاری بوده که این انحصار در حال شکسته 
شدن است. یکی از اشکالات در بحث داده ها این است افراد پدیده ای مانند فولاد 
را مطالعه می کنند، اما گسســت داده وجود دارد. رصد خانه اقتصاد ایران باید بر 
چند داده و متغیرهای اصلی اقتصاد نظارت کند تا گسست داده ها دیگر رخ ندهد.

گفتنی اســت؛ روز دوشــنبه رئیس جمهوری با حضور در وزارت امور اقتصادی 
و دارایــی از رصدخانه اقتصاد ایران به صورت رســمی رونمایی کرد. رصدخانه 
اقتصاد ایران شــامل ســامانه داشــبورد جامع اطلاعاتی اقتصاد ایران و سامانه 
متمرکز اطلاعات بنگاه ها و شرکت های دولتی و نهادهای عمومی غیردولتی است. 
یکپارچگی در داده ها و اطلاعات اقتصادی کشور، امکان رصد دقیق و به روز این 
اطلاعات، ایجاد شفافیت در عملکرد وزارتخانه های اقتصادی و کلیه شرکت های 
تحت کنترل دولت و همچنین امکان رصد روزانه آخرین وضعیت ســازمان های 

تابع وزارت اقتصاد از جمله ویژگی ها و کاربردهای این سامانه ها است.

معاون وزیر صمت ضمــن تاکید بر تمایز 
قانون ســاماندهی صنعت خودرو از سند 
راهبردی بــه دلیل الزام اجرای آن و ایجاد 
شــفافیت و جلوگیری از عدم تطابق ها با 
تهیه قانــون صنعت خودرو، از تغییرات در 
سند جدید راهبردی خودرو با این مضمون 
که شــورای رقابــت نقــش تنظیم گری 
و نظارت داشــته باشــد، قیمت توســط 
خودروســازها تعیین شود و وزارت صمت 
نیز سیاست گذار باشد، خبر داد.به گزارش 
ایسنا، منوچهر منطقی معاون صنایع حمل 
و نقل وزارت صمت با حضور در نشســت 

تخصصی صنعت خودرو در یک برنامه رادیویی ضمن اشاره به تدوین قانون ساماندهی 
خودرو با تکالیف و راهکارها در هشت بخش و تهیه آیین نامه ای مجزا برای هر بخش، 
سند خودرو را سندی راهبردی دانسته و اظهار کرد: ۷۰ درصد این سند راهبردی در 
همه دولت ها مشــترک بوده و الباقی حاصل نگرش وزرای صمت هر دوره بوده است.

تمایز قانون ســاماندهی صنعت خودرو از سند راهبردی خودرو، به دلیل الزام به اجرا 
معاون صنایع حمل ونقل وزارت صمت قانون ساماندهی صنعت خودرو را به دلیل الزام 
به اجرا، از ســند راهبردی متمایز خوانده و تاکید کرد: با تهیه قانون صنعت خودرو، 
از عدم تطابق ها جلوگیری و شفاف ســازی صورت می گیرد. وی با بیان اینکه دولت 
سیزدهم توجه خوبی به خصوصی سازی داشته، خاطرنشان کرد: در این زمینه جلسات 
متعددی نیز میان وزارت اقتصاد و صمت برگزار شده تا چشم انداز نوآورانه ای تنظیم 
و از مونتاژکاری به ســمت طراحی محصولات دست حرکت کنیم. این مقام مسئول 
در وزارت صمت، ضمن تاکید بر نظارت ۳۲ نهاد بر واردات و خصوصی سازی، تصریح 

کــرد: وزارت صمت، اقتصاد، اســتاندارد، 
گمرک، پلیس و.. از جمله نهادهایی هستند 
که در حوزه واردات تصمیم گیری می کنند 
و طی جلســات مختلف مشورتی، به سند 
جامــع و تبدیــل آن به قانــون همکاری 
دارند. وزارت صمت: در سند جدید، نقش 
تنظیم گری و نظارت را برای شورای رقابت 
در نظر گرفتیم که تا پایان امسال نیز ابلاغ 
می شود، قیمت بایستی توسط خودروسازها 
تعیین شود و وزارت صمت نیز سیاست گذار 
خواهد بودمعاون صنایع حمل ونقل وزارت 
صمــت پیرامون موضــوع قیمت گذاری ها 
توســط شورای رقابت نیز گفت: در ســند جدید، نقش تنظیم گری و نظارت را برای 
شــورای رقابت در نظر گرفتیم که تا پایان امســال نیز ابلاغ می شود، قیمت بایستی 
توسط خودروسازها تعیین شود و وزارت صمت نیز سیاستگذار خواهد بود.ارج نهادن 
به عدم دخالت در تصمیات خودروسازان و احترام به مدیریت ها  منطقی ضمن اشاره 
به اهمیت مدیریت خودروســازی و عدم دخالت در تصمیمات خودروســازها، گفت: 
شــفافیت در مقطعی از زمان رخ می دهد که محیط آرام بر اقتصادی حاکم باشد، نه 
در دوره متلاطم که برای ساماندهی وضعیت مجبور به ارائه راه حل های آنی هستیم؛ 
بنابراین با عدم دخالت دولت، بایستی مدیران خوب و کاربلد را برای تصمیماتِ بزرگِ 
خودروسازی ها تعیین کرد تا از مونتاژ به تولید قطعه با کیفیت و ورود به بازار جهانی 
برســیم. وی در پایان اظهار امیدواری کرد که بتوان با مشارکت راهبردی طرف های 
خارجی، فعالیت های تولید در حوزه برقی سازی خودرو را در فازهای مختلف گسترش 

دهیم.

ایسنا/خوزستان سرپرست شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه اهواز 
گفت: ۷۰ درصد جایگاه های ســوخت خوزستان به سامانه هوشمند متصل 
شدند.علی اصغر چاغروندی در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: پس از اختلال 
در سامانه هوشمند جایگاه های سوخت، تمام جایگاه ها به صورت دستی فعال 
بودند و به مدار بهره برداری بازگشتند.وی افزود: پس از فعال شدن جایگاه ها، 
اتصال سامانه هوشمند سوخت توســط تیم های فنی این شرکت در دستور 
کار قــرار گرفت.چاغروندی ادامه داد: با تــلاش تیم های فنی در حال حاضر 
۷۰ درصد جایگاه های ســوخت اســتان به سامانه هوشمند متصل شده اند و 
شــهروندان می توانند با کارت خود بنزین دریافت کنند.وی یادآور شد: ۱۷۶ 
جایگاه سوخت تحت پوشش شــرکت ملی پخش فرآورده های نفتی منطقه 

اهواز فعالیت می کنند.

وزیر نفت با اشاره به اختلال اخیر در جایگاه های سوخت کشور و این که عده ای می خواستند مردم را عصبانی کنند، گفت: 
خبر ندارند اینجا ایران است و در سال ۵۷ پر عقاب ریخت چه برسد به گنجشک.به گزارش ایسنا جواد اوجی در حاشیه 
جلسه روز چهارشنبه هیئت دولت در جمع خبرنگاران گفت:  صبح دوشنبه ساعت ۹ تا ۱۰ تعدادی از جایگاه های کشور 
عملیات سوخت رسانی شــان متوقف شد که بلافاصله در شرکت پخش ســتاد بحران را تشکیل دادیم و با بسیج ۲۲ هزار 
نفر از همکاران و با صبوری مردم و پای کار آمدن صداوسیما در همان ساعات اولیه این توطئه را خنثی کردیم و عملیات 
ســوخت رسانی در جایگاه ها به صورت دستی برقرار شد.وی با بیان این که »دیتا سنتر سامانه سوخت در شرکت پالایش 

و پخش است و خوشبختانه مشکلی پیدا نکرده است« ادامه داد: از عصر روز گذشته هم سامانه کارت سوخت در ۷۸ درصد جایگاه ها بالا آمد و اکنون فعال است.
وی خاطرنشــان کرد: آن ها می خواســتند مردم را عصبانی کنند ولی با کار جهادی که کردیم خیلی ها متوجه این موضوع نشدند.وزیر نفت گفت: اسم عملیاتشان را 
گنجشک گذاشته اند اما خبر ندارند اینجا ایران است و در سال ۵۷ پر عقاب ریخت چه برسد به گنجشک.وی هم چنین گفت: امسال ۹۳ درصد سبد سوختی وزارت نفت 
در نیروگاه ها گاز بوده است و بیش از ۳۶ میلیون مترمکعب گاز بیشتر به نیروگاه ها عرضه شده است. روزانه ۶ میلیون متر مکعب گاز بیشتر به صنایع عرضه شده است.

وی با اشــاره به این که »کیفی ســازی سوخت پالایشــگاه ها در این دولت آغاز شد« گفت: بنده ۳۰ و اندی سال در این صنعت هستم اما فرآیند کیفی سازی سوخت 
پالایشگاه ها که در این دولت رقم خورده بی سابقه بوده است.

یک شرکت دانش بنیان با تولید حباب لامپ های ال ای دی به شکل استاندارد و با قابلیت های ویژه و کیفیت بالا، نیاز کشور را 
به واردات حباب و بدنه لامپ از خارج از کشور رفع کرده است.به گزارش ایسنا، کاوه نظری لسکوکلایه، مدیرعامل این شرکت 
دانش بنیان در خصوص محصولات تولیدی این شرکت و کاربرد آنها، گفت: شرکت ما در سال ۱۴۰۰ تاسیس و در اردیبهشت 
ماه ســال ۱۴۰۲ به عنوان دانش بنیان تولیدی نوع دو شناخته شد. محصول دانش بنیان ما »حباب لامپ های ال ای دی« است 
که به شکل استاندارد و با قابلیت های ویژه نیاز کشور را به واردات محصولات حباب و بدنه از خارج از کشور رفع کرده است. 
همچنین با ارتقای نوع تکنولوژی و مواد مورد اســتفاده از نظر ویژگی های استاندارد و بهره وری نوری این محصولات، کمک 
ویژه ای در راســتای ارتقای عملکرد و برخورداری مصرف کنندگان از کالای ساخت داخل با کیفیت کرده ایم.وی تصریح کرد: 
شرکت با استفاده از ۱۰ عدد ماشین تزریق پلاستیک به روز دنیا، با ظرفیت تولید ۲۳ میلیون قطعه در سال شروع به کار کرد 

و در حال حاضر ۳۸ نفر نیروی فعال دارد که این مســاله برای یک مجموعه تولیدی نوپا دســتاورد بزرگی اســت. در حال حاضر ۳۵ درصد از ظرفیت اس پی خود را 
استفاده  کرده و محصولاتی را روانه بازار می کنیم که پیش از این ارزبری داشتند و نیاز به واردات آنها از کشورهای مختلف به ویژه چین وجود داشت. ما توانسته ایم با 
استانداردها و کیفیت بسیار بالاتر، محصولاتی مشابه نمونه های وارداتی را به بازار روانه کنیم.نظری لسکوکلایه درخصوص میزان اشتغال زایی مستقیم و غیرمستقیم این 
مجموعه دانش بنیان، خاطرنشان کرد: در حال حاضر ۳۸ نفر نیروی رسمی و فعال داریم و شرکت به صورت ۲۴ ساعته مشغول به تولید است و نیروهای غیرمستقیم 
نیز حدود ۵۵ تا ۶۰ نفر در بخش های مختلف هستند. به نقل از معاونت علمی ریاست جمهوری، وی در ادامه با بیان اینکه این شرکت در حال حاضر تامین کننده نیاز 
شرکت های معتبر روشنایی در داخل ایران است، اظهار کرد: همچنین امیدواریم با افزایش ظرفیت تولید خود که در حال حاضر فقط ۳۵ درصد آن را فعال کرده ایم، 
بتوانیم ســهم بازار کشــورهای اطراف در حوزه قطعات لامپ روشنایی را نیز به دســت آوریم. در حال حاضر به عنوان یک تولیدکننده لامپ، محصولات ما به دست 

مصرف کننده می رسد و می تواند تولیداتی با کیفیت با استانداردهای جهانی را داشته باشد.

حاشیه جلسه دولت

توضیحات وزیر نفت درباره اختلال اخیر در جایگاه های سوخت
بی نیاز کردن کشور از واردات حباب لامپ های ال ای دی با تلاش یک شرکت دانش بنیان

سقف پرداخت وام بدون 
گواهی مالیاتی افزایش یافت

ســقف اعطای تســهیلات بانکی بدون ارائه گواهی تبصــره یک ماده ۱۸۶ 
قانون مالیات های مســتقیم افزایش یافت.به گزارش ایسنا، بانک مرکزی در 
بخشنامه ای اعلام کرد: سقف اعطای تســهیلات خرد به صاحبان اشخاص 
حقیقی )صاحبان مشــاغل( و اشــخاص حقوقی بدون نیاز به"ارائه گواهی 
تبصره یک ماده )۱۸۶( قانون مالیات های مســتقیم" برای اشخاص حقیقی 
)صاحبان مشاغل( از دو میلیارد ریال به ۵ میلیارد و۷۵ میلیون ریال و برای 
اشخاص حقوقی از ۵ میلیارد ریال به ۹ میلیارد و  ۴۲۵ میلیون ریال افزایش 
یافت. پیرو بخشنامه های تاریخ ۱۱ اردیبهشت ۱۳۹۹ موضوع ابلاغ »ضوابط 
اجرایی تبصره یک ماده )۱۸۶( قانون مالیات های مســتقیم«، و با استناد به 
مصوبه جلســه تاریخ ۲۱ خرداد ۱۴۰۲ هیأت وزیران ابلاغی طی نامه ای در 
تاریخ  ۲۴ خرداد ۱۴۰۲  اشــخاص حقیقی )صاحبان مشاغل( که طی سال 
جاری، تســهیلات ارزی و یا ریالی کمتر از پنج میلیارد و ۷۵ میلیون ریال 
و اشــخاص حقوقی که طی سال جاری، تسهیلات ارزی و یا ریالی کمتر از 
نه میلیارد و ۴۲۵  میلیون  ریال دریافت کنند، مشمول مقررات تبصره یک 
ماده )۱۸۶( قانون مالیات های مستقیم نیستند.گفتنی است؛ این تصمیم به 
دنبال افزایش سقف تسهیلات خرد طی دو سال اخیر در شبکه بانکی کشور 
و با هدف مساعدت و تسهیل فرآیند اخذ تسهیلات خرد توسط متقاضیان، 
با همکاری بانک مرکزی و ســازمان امور مالیاتی اتخاذ شــده است و به این 
ترتیب برای دریافت تســهیلات خرد از سوی اشــخاص حقیقی )صاحبان 
مشــاغل( و اشخاص حقوقی تا سقف های اعلام شــده در بخشنامه مذکور، 
نیــازی به ارائه گواهی تبصره یک ماده ۱۸۶ قانون مالیات های مســتقیم به 
بانک نیست.متن این بخشنامه به شرح ذیل است:پیرو بخشنامه ای  به تاریخ 
۱۱ اردیبهشت ۱۳۹۹ موضوع ابلاغ »ضوابط اجرایی تبصره یک ماده )۱۸۶( 
قانون مالیات های مستقیم«، با توافق بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران و 
سازمان امور مالیاتی کشور، ارقام مندرج در ضوابط یاد شده به روزرسانی شد. 
بدین ترتیب ماده )۱( ضوابط یادشــده به شرح زیر اصلاح می شود:»ماده ۱ - 
اعطای هرگونه تسهیلات ارزی و یا ریالی، توسط بانک ها و موسسات اعتباری 
غیربانکی که از این پس به اختصار موسســه اعتباری نامیده می شــوند، به 
کلیه اشخاص حقوقی و حقیقی )صاحبان مشاغل( موضوع قانون مالیات های 
مستقیم، برای اشخاص حقوقی از )۶۵( درصد سقف نصاب معاملات متوسط 
موضوع ماده )۳( قانون برگزاری مناقصات " مصوب ســال ۱۳۸۳ و بالاتر و 
برای اشــخاص حقیقی از )۳۵( درصد ســقف نصاب مذکور و بالاتر، ظرف 
مدت یک سال شمسی )از ابتدای فروردین ماه تا پایان اسفند ماه(، مشمول 
مقــررات تبصره یک ماده )۱۸۶( قانون مذکور اســت.تبصره  - معادل ریالی 
تسهیلات ارزی اعطایی بر اساس نرخ مندرج در قرارداد، مبنای تعیین شمول 
یا عدم شمول تسهیلات مذکور به حکم تبصره یاد شده است.«بدین ترتیب 
و با اســتناد به مصوبــه ۲۱ خرداد ۱۴۰۲ هیأت وزیــران ابلاغی ۲۴ خرداد 
۱۴۰۲  اشــخاص حقیقی )صاحبان مشاغل( که طی سال جاری، تسهیلات 
ارزی و یا ریالی کمتر از پنج میلیارد و ۷۵  میلیون ریال و اشخاص حقوقی 
که طی ســال جاری، تســهیلات ارزی و یا ریالی کمتر از نه میلیارد و ۴۲۵ 
میلیون  ریال دریافت کنند، مشمول مقررات تبصره یک ماده )۱۸۶( قانون 

مالیات های مستقیم نیستند.

بورس اندکی افت کرد
بــورس  کل  شــاخص 
اوراق بهادار تهران امروز 
۱۶۲۵ واحد کاهش پیدا 
کرد و بــه دو میلیون و 
۲۱۰ هزار واحد رســید.

به گزارش ایسنا، پس از 
رکوردشــکنی بورس در 
دو روز گذشته امروز این 
پیدا  کاهش  اندکی  بازار 
کرد. چهارشــنبه شــاخص کل بورس اوراق  بهادار تهران ۱۶۲۹ واحد 
کاهش یافت و به عدد ۲ میلیون و ۲۱۰ هزار و ۲۲۷ واحد رسید.شاخص 
کل هم وزن نیز بــا ۱۵۳۴ واحد کاهش در عدد ۷۶۱ هزار و ۳۶۳ واحد 
ایســتاد.آخرین روز کاری هفته حدود ۳۶۹ هزار معامله به ارزش ۷۰۸۱ 
میلیارد تومان در بازار بورس انجام شــد. فارس و بفجر بیشــترین تاثیر 
مثبت و در سوی مقابل تاپیکو وفولاد بیشترین تاثیر منفی را بر شاخص 
داشــتند. وخارزم و ســصفها از نمادهای پرتراکنش مثبت و خبهمن و 
ثشــاهد از جمله نمادهای پرتراکنشی بودند که منفی به کار خود پایان 
دادند. شــاخص کل فرابورس نیز با افت ۵۹ واحــد به ۲۶ هزار و ۵۷۹ 
واحد رســید. تعداد معاملات فرابورس ۱۹۳ هزار فقره به ارزش ۴۸۳۴ 

میلیارد تومان بود.

منطقی خبر داد

لغو قیمت گذاری دستوری خودرو تا پایان سال

اتصال ۷۰ درصد جایگاه های سوخت خوزستان به سامانه هوشمند

بهره برداری بیشتر از تاسیسات نفتی کشور با بهره گیری از هوش مصنوعیبا امضای تفاهم نامه ای مشترک کلید خورد
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شــب یلدا یا شــب چله یکی از قدیمی ترین جشن های ایرانی اســت که مثل عید نوروز و 
چهارشنبه سوری از تاریخ و پیشینه ی قدیم ایران به یادگار مانده. این شب از تمام شب های 
سال بلندتر است و اجداد ما هر سال آن را جشن می گرفته اند.شب یلدا در واقع از زمان غروب 
آفتاب در آخرین روز پاییز یعنی ۳۰ آذر شروع می شود و با طلوع آفتاب در اولین روز زمستان 
یعنی اول دی به پایان می رسد. زمان شب یلدا به تاریخ میلادی برابر با شب ۲۱ دسامبر است 
که البته در سال های کبیسه به ۲۰ دسامبر تغییر می کند. برای مثال تاریخ شب یلدا از سال 
۹۶ تا ۹۸ معادل ۲۱ دســامبر بود ولی در ســال ۱4۰۲ این شب معادل ۲۱ دسامبر ۲۰۲۳ 
خواهد بود. تاریخ شــب یلدا ۱4۰۲ پنجشنبه ۳۰ آذر برابر با ۲۱ دسامبر ۲۰۲۳ میلادی و 7 
جمادی الثانی ۱445 هجری قمری خواهد بود. شب چله به عنوان بلندترین شب سال، برای 
ما ایرانی ها پر از خاطره است؛ از زمان کودکی که انشای شب یلدا می نوشتیم تا جمع شدن 
فامیل، انداختن سفره شب یلدا، تزیین انار شب یلدا و گوش دادن به شعر و قصه زیر کرسی. 
یلدا یعنی چه؟ یلدا واژه ای سُــریانی به معنای زایش و تولد اســت. سریانی زبانی بود که در 
میان مسیحیان رواج داشت. این معنا، از بررسی و تحقیق در واژه نامه ها و کتاب های تاریخی 
به دست آمده است. ابوریحان بیرونی، دانشمند همه فن حریف و تقویم شناس، از شب یلدا با 
نام میلاد اکبر یاد می کند و منظور از این نام را میلاد خورشید دانسته است. کتاب آثار الباقیه 
نوشته اوست. کتاب به عربی نوشته شده و در حال حاضر، چند ترجمه فارسی از آن منتشر 
می شــود. ابوریحان در این کتاب گاه شماری و تقویم اقوام مختلف را بررسی کرده است. اگر 
علاقمند باشــید می توانید مراسمات و جشن های اقوام باستان را در این کتاب مطالعه کنید. 
دقیقا مشــخص نیســت که واژه یلدا چه زمان و چطور وارد زبان فارسی شده است. از تاریخ 
این طور بر می آید که مســیحیان اولیه که در روم زندگی سختی داشتند و عده ای از آنان به 
ایران مهاجرت می کنند. به علت نزدیکی فرهنگی، این واژه سریانی به فارسی راه پیدا می کند. 
شــب چله یعنی چه؟ شب چله در حقیقت همان شــب یلدا است. چون از فردای این شب، 
چله بزرگ زمستان آغاز می شود به آن شب چله می گویند. ایرانیان در زمان های قدیم، یک 
نوع تقویم کلی نگر هم داشــتند. این تقویم بیشتر در کار های کشاورزی و دامپروری کاربرد 
داشت. آن ها دو موقع از سال را به نام چله می شناختند. چله تابستان که از تیر شروع می شد 
و چله زمستان که از دی ماه. چله ها هر کدام به دو دوره تقسیم می شدند؛ چله بزرگ و چله 
کوچک. چهل روز ابتدایی را چله بزرگ و بیست روزِ بعد را چله کوچک می نامیدند. چله بزرگ 
زمســتان که درست بعد از شب یلدا آغاز می شود؛ شروع زمستان است و شدت سرما در آن 
بیشتر است. چله بزرگ تا دهم بهمن طول می کشد. پس از آن، چله کوچک شروع و تا اول 
اسفند ادامه دارد. شدت سرما در چله کوچک کمتر است و آسیب کمتری هم می رساند. چهار 
روز پایان چله بزرگ، و چهار روز آغاز چله کوچک را، چهار چهار می گویند که نهایت شدت 
سرما در این مدت اتفاق می افتد. تاریخچه ی شب یلدا به گذشته های بسیار دور بر می گردد. 
اما قدمت دقیقش مشخص نیست. برخی باستان شناسان، تاریخ شب یلدا را هفت هزار ساله 
می دانند. آن ها به ظروف سفالی دوره پیش از تاریخ، استناد می کنند. این ظروف دارای نقوش 
حیوانیِ ماه های ایرانی، مانند قوچ و عقرب هســتند. البته این نقوشِ در کتیبه ها و یافته های 
باستان شناســی کمیاب اند. اما باستان شناسان معتقدند، می شود آیین مربوط به شب یلدا را 
تا هفت هزار ســال قبل، ردیابی کرد. با همه ی این ها آنچه به عنوان شب یلدا رسمیت یافته، 
به حدود 5۰۰ ســال، قبل از میلاد برمی گردد. یلدا در زمان داریوش یکم به تقویم رســمی 
ایرانیان باســتان، وارد شده است. تقویمی که برگرفته از گاه شماری بابلی ها و مصری ها ست. 
دلایل برپایی جشن شب یلدا باور های کهن ایرانی بر اساس اسطوره ها و شناخت رویداد های 
کیهانی شکل گرفته است. روایت های مختلفی از علت برگزاری جشن یلدا وجود دارد. روایت 
اول؛ پیروزی روشــنایی و نور بر ظلمت و تاریکی یکی از این روایت ها در مورد شــب یلدا به 
پیروزی نور بر ظلمت مربوط اســت. در روزگاران باســتان، زندگی  مردم بر پایه کشاورزی و 
دامپروری بود و تأثیرات آب و هوا برایشــان بســیار مهم محسوب می شد. مردم با مشاهده و 
تجربه، تغییرات مداوم شب و روز و فصل ها را درک کرده بودند. بشرِ همیشه کنجکاو هم پس 
از کشــف چگونگیِ وقوع یک رویداد، به دنبال فلسفه و چرایی آن ها می گردد. آن ها تأثیر نور 
و تاریکی و گرما و ســرما را بر زندگی شان می دیدند. از تأثیراتی که می گرفتند به این نتیجه 
رســیده بودند که نور، روز و خورشید، نماد آفریدگار و نیکی ست. در مقابلِ آن، شب و سرما 
نشــانه های اهریمن و پلیدی. آن ها از این مشاهدات، به این باور رسیده بودند که شب و روز، 
و روشنایی و تاریکی، در یک جدال همیشگی به سر می برند. روز های بلندتر، نشانه پیروزی 
روشنایی، و روز های کوتاه تر نشانه  غلبه تاریکی بود. به این ترتیب آن ها آخرین روز پاییز که 
بلندترین شب سال است، جشن می گرفتند. چرا که فردای آن، روز ها کم کم طولانی تر شده و 
آفریدگار بر اهریمن نور بر تاریکی پیروز می شود. روایت دوم: شب تولد مهر و میترا )خورشید( 
و آغاز خلقت آیین مهر یا میترائیسم در ایران قبل از دین زرتشتی رواج داشت. این آیین برپایه 
پرستش میترا )مهر( قرار گرفته بود. میترا از ایزدان هند و ایرانی است. او از یک طرف نماینده 
عشق و محبت است و از طرفی واسطه ی بستن پیمان هاست. او عهد نگهداشتن و راستگویی 
را نمایندگی می کند. مهر همچنین داورِ میان جنگاوران بوده و دروغگویان و عهد شــکنان را 
مجازات می کند. نماد این ایزد حلقه  است. برخی ادعا می کنند، پیشینه حلقه ازدواج به همین 
اســطوره می رسد. خورشــید هم نماد ظاهری میترا ست. طاق بستان مهرپرستان شب یلدا 
را شــب تولد میترا )ایزد مهر( می دانســتد. اینگونه که در شبی دراز و سرد، ایزد مهر در یک 
غار گود و کم ارتفاع ظهور می کند و خورشــید را به ارمغان می آورد. در روایتی دیگر، در این 
شــب میترا به جهان بازمی گردد. او ساعات روز را طولانی می کند؛ در نتیجه برتری خورشید 
پدیدار می شود. بعضی بررسی ها هم به این نتیجه رسیده اند که در شب یلدا پیامبری متولد 
می شــود. این تولد در سال 5۱ پادشاهی اشکانیان که برابر با سال ۱۹۶ میلادی ست اتفاق 
می افتد. پیامبری شب هنگام در دریا زاده می شود که او را دو دلفین از آب بیرون می آورند. در 
آیین مهر آب اهمیت ویژه ای داشته است. درباره ی نام ماه های آذر و دی این طور می گویند: 
»آذر )عنصرِ آتش(، ایزد یا فرشــته مینویی را نمایندگی می کند. این ایزد در سنت زرتشتی 
و مهرپرســتی مقدس و مهم محسوب می شده. آتشِ مقدس در آتشکده ها، جلوه همین ایزد 
اســت. در مقابل، دی  که آغاز زمستان است، پلید و اهریمنی محسوب می شده. دی در اصل 
همان دیو است که نام آن بر سردترین ماه زمستان گذاشته شده. بنابراین آذر نماد اهورامزدا 
و دی نماد اهریمن است. تقابل میان آتش، نور و تقدس با تاریکی و سرما و پلیدی«. برخی 
هم بر این باورند که نام ماه دی از آیین میترایی آمده است و به معنای دادار و خداوند است. 
چرا که با شــروع دی میترا بر اهریمن غلبه می کند. در نگاه اول این طٰور به نظر می رسد که 
شــب زایش مهر، باید در ماه مهر باشــد؛ یا در آفتابی ترین روز های سال! درست است که در 
آغاز ســردترین روز های سال قرار داریم اما منطق پشت این اسطوره آن را باورپذیر می کند. 
همان طولانی تر شــدن روزها و کوتاه شدن شب ها نشان از تولد دوباره خورشید دارد. آداب 
و رسوم مهرپرستی، پس از رایج شدن دین زرتشتی از بین نرفت بلکه جزئی از مراسم آن ها 
شد. زرتشت، خدای بزرگ را اهورا مزدا نامید و ایزدان را به دو دسته اهورایی و دیوانی تقسیم 
کرد. یکی از این ایزدانِ اهورایی، مهر )خورشــید( بود. مهر از ایزدانِ نیک اســت و بخشی از 
اوستا به نام او )مهر یشت( ست. در مهر یشت آمده است: »مهر از آسمان با هزاران چشم بر 

ایرانی می نگرد تا او دروغی نگوید.«

شب یلدا از کجا شروع شد؟

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

امشب، نیمه شب، دلم می شکند ! از بس که رسیده ام!!

آلپین R A۱۱0 تورینی جدید با قیمت ۱۱۴ هزار دلار معرفی شد

از حدود هفت ســال پیش تاکنون شاهد معرفی نسخه های سفارشــی گوناگونی از خودروی آلپین A۱۱۰ بوده ایم و حالا نوبت 
به نســخه ای جدید با پسوند تورینی رسیده اســت. این خودرو جایگزین ارزان قیمت تری برای نسخه فول و پرچم دار R خواهد 
بود. تفاوت بین دو خودرو به نبود رینگ های فیبر کربنی مربوط می شــود. R A۱۱۰ تورینی جدید بجای رینگ های یاد شــده از 
نمونه های ۱۸ اینچی آلیاژی با ظاهر مشکی مات استفاده می کند. البته خریداران نباید تصور کنند با خودروی ارزان قیمتی روبرو 
هستند. جدیدترین نسخه از آلپین R A۱۱۰ تورینی در فرانسه قیمت حدود ۱۱4 هزار دلاری دارد درصورتی که مدل فول R با 
قیمت حدود ۱۲۱ هزار دلار عرضه می شــود. مدل تورینی همان پیشــرانه ۱.۸ لیتری استاندارد را حفظ کرده و ۳۰۰ اسب بخار 
قدرت دارد. خروجی این پیشرانه مخصوصاً با توجه به قیمت خودرو خیلی به چشم نمی آید اما وزن پایین R A۱۱۰ که تقریباً به 

اندازه مزدا میاتاست بر جذابیت های آن می افزاید.

دو ناکامی در یک هفته برای نیوکاسل
چلسی در ضربه های پنالتی توانست دومین ناکامی پیاپی نیوکاسل را در یک هفته به این تیم تحمیل کند.به گزارش ایسنا، در حساس ترین 
بازی مرحله یک چهارم نهایی جام اتحادیه انگلیس، چلسی در استمفوردبریج میزبان نیوکاسل بود که دو تیم در وقت های قانونی به تساوی 
یک بر یک رسیدند و در ضربات پنالتی شاگردان پوچتینیو با درخشش پتروویچ، سنگربان جوان و صربستانی خود راهی مرحله نیمه نهایی 
شدند.در این دیدار کیران تریپیه شب بدی را تجربه کرد و علاوه بر اینکه روی گل زده چلسی مقصر بود، پنالتی اش را نیز از دست داد. با 
این حال ادی هاو، سرمربی نیوکاسل، به حمایت از این بازیکن پرداخت و گفت: »تریپیه شخصیتی فوق العاده قوی دارد. وقتی او این همه 

برای ما خوب بوده، حالا نوبت ماست که از او حمایت کنیم و از راه دیگری مراقب او باشیم و این کاری است که ما انجام خواهیم داد.«
میخائیل مودریک، ستاره گرانقیمت چلسی، نیز درباره این دیدار گفت: »بدیهی است که پیروزی در این دیدار و صعود به دور نیمه نهایی 
برای ما معنای زیادی دارد و مهم تلقی می شود. گاهی باید تا آخر به همدیگر اعتماد کنید و تا آخر ایمان داشته باشید که می توانید شرایط 
را عوض کنید و این کاری است که ما انجام دادیم و توانستیم برنده شویم. بعضی وقت ها وقتی بازی سخت است، باید تا آخرین ثانیه فشار 

بیاورید و باور داشته باشید. فوتبال همین است و هر چیزی ممکن است در آن اتفاق بیفتد.«

پیشنهاد

چهره روز

کتاب افیون روشنفکران
کتاب افیــون روشــنفکران اثری از رمــون آرمون، 
جامعه شــناس، فیلســوف، مورخ و مفســر سیاسی 
فرانسوی اســت. در ســال ۱۹۲4 در آزمون ورودی 
دانش ســرای عالی پاریس قبول شــد و چهار ســال 
بعد با کســب رتبه اول، این دوره را به پایان رســاند. 
او و ســارتر در این دوره چهارساله با یکدیگر دوست 
شــدند به گونه ای که با هم پیمان بســتند هر یک 
زودتر درگذشت، یادداشتی در سوگ دیگری بنویسد. 
افیون روشنفکران، کتابی است به قلم یک صاحب نظر 
و بیانیه ای اســت از سوی مبارز راه آزادی؛ کتابی که 
هم در قلمرو فلسفه و هم ساحت ادبیاتِ مبارزه طلبانه 
می گنجد. کتابی در پی کشــف تناقضاتی اســت که 
باعث شــده بود اکثریت قریب به اتفاق روشنفکرانی 
که از روش های علمی بریده بودند، به لحاظ سیاســی 
از کمونیســم شوروی در برابر دموکراســی های لیبرال حمایت کنند. از آن جا که کتاب بر تحلیل 
دیالکتیکی دقیقی استوار است و شناخت درستی از مارکس و مارکسیست ها ارائه می دهد، ضمن 
نمایاندن حقیقت موضوع، معیاری در اختیار روشنفکران می گذارد تا با آن آزادی را با وضع موجود 
بسنجند. بعد از نوشتن این کتاب، روشنفکران فرانسوی، القاب زیادی به نویسنده آن دادند؛ نوکر 
بورژواها و ســرمایه داران و »هر ضد کمونیستی یک سگ است« از سوی دوستش ژان پل سارتر، 
نمونه ای از این القاب بود. آرون در بحبوحه ی جنگ ســرد و زمانی که ایدئولوژی چپ طرفداران 
بسیاری در فرانسه داشت این کتاب را نوشت. جمله ی مشهور کارل مارکس ورد بسیاری از مباحث 
و اندیشــه های بشری شده است که »دین افیون توده هاســت.« اما دین فقط آیین های مذهبی 
نیســت، هر طریقتی که نظام مند، ایدئولوژی خاصی را تعریف و تدوین و تبلیغ نماید افیون است 
چنانکه باعث می شود فرد نتواند درست اندیشیده و صحیح تصمیم بگیرد. نظام ها و مکاتب سیاسی 

نیز به همین طریق عمل می کنند.

استیون سودربرگ
سال های فعالیت: ۱۹۸۱ تاکنون

فیلم های قابــل توجه: مجیــک مایــک )Magic Mike(، لوگان 
خوش شانس )Logan Lucky(، دیوانه )Unsane(، پرنده ی بلند پرواز 
)High Flying Bird(خیلی عجیب است که بگوییم کارگردان پرکار 
با استعدادی مثل استیون سودربرگ مورد توجه قرار نگرفته. در 
اینجا خلاصه ای از کارهایــی را نام می بریم که این کارگردان در 
 Ocean’s( »طی ســال ها انجام داده اســت مانند: » ۱۳ یار اوشن
 ،)The Girlfriend Experience( »تجربه ی دوســت دختــر« ،)۱۳
 ،)Contagion( »شــیوع«   ،)!The Informant( »خبرچیــن« 
»بلا اســتفاده« )Haywire(، »مجیک مایــک«، »عوارض جانبی« 
 ،)Behind the Candelabra( »پشــت چلچــراغ« ،)Side Effects(
»لــوگان خوش شــانس«، »دیوانــه«، »پرنده ی بلند پــرواز«  و 
»رختشــوی خانه«. دو فیلم نام آشنا از میان یازده فیلم ذکر شده 
بدون شک »تجربه ی دوست دختر« و »مجیک مایک« )به ترتیب 
با بازی ساشا گری و چنینگ تیتوم( هستند.اما نگاهی به برخی از بازیگران در این فیلم ها بیندازید، حتما باعث تعجبتان 
می شود بدانید مت دیمون، رونی مارا، آدام درایور، جود لاو، آنتونیو باندراس، آندره هلند و مریل استریپ در پروژه های 
سودربرگ حضور داشــتند.از زمان پایان فیلم های اوشن، سودربرگ پرکار بیشتر از اینکه یک کارگردان باشد، مانند 
یک دانشــمند، کاملا وارد فاز آزمایش می شود. او دوست دارد روش های عجیب و نو را کشف کند. سودربرگ خواه با 
روش های غیر معمول فیلم برداری باشد؛ مانند فیلم برداری پرنده ی بلند پرواز و دیوانه که با دوربین گوشی آیفون انجام 
شــد. یا پذیرش روش های جدید توزیع، همان طور که درباره  ی لوگان خوش شانس دیده می شود، دنبال این است که 
ببیند چه چیزی بیشــتر باعث می شود توجه ها به سمت او معطوف شود. شاید دوری از پروژه های بزرگ استودیویی 
مانند »مجیک مایک« که آخرین کاری بود که او در محدوده ی یک سیســتم ســنتی انجام داد، باعث شده که او از 
رادار تماشاگران سنتی فیلم سقوط کند. با این وجود، به نظر می رسد سودربرگ راضی است که در گوشه و کنار باقی 
بماند و به آزمایش های جدیدش بیاندیشــد و منتظر باشد تا مردم در زمان مناسب او را کشف کنند. پاندمی ویروس 
کرونا و خانه نشینی مردم باعث شد به فیلم های این کارگردان توجه بیشتر و دوباره ای شود.نباید برای بیرون آمدن او 
از آزمایشگاه با نگرانی به انتظار بنشینیم، مطمئنا او به نتایج شگفت انگیزی دست خواهد یافت. اما باید گفت که هر 

اشاره ی کوچکی در مسیر دستیابی به موفقیت، درست به اندازه ی کشف نهایی ارزشمند است.

فرهنگ

احمد ســلیمانی در گفت وگو با خبرنگار مهر، ضمن 
اشــاره به اینکه پژوهشــگاه فضایی ایران طی ســال 
گذشــته تاکنون رویکرد خود را بــر دو مبحث فعال 
کرده است، اظهار کرد: رویکرد نخست توسعه همزمان 
ماهواره های مخابراتی و ماهواره های سنجشــی یعنی 
نسل های توســعه یافته ماهواره های ناهید و ماهواره 
پارس اســت که تا پایان ســال پرتاب این دو ماهواره 
انجام خواهد شد.ســاخت نســل های جدید ماهواره 
خیام در دســتور کار پژوهشگاه فضایی ایران نماینده 
تجاری سازی پژوهشگاه فضایی ایران افزود: همچنین 
بحث توســعه ماهواره خیام در دستور کار پژوهشگاه 
قرار دارد و نســل های جدید )مدل توسعه یافته( این 
ماهواره را که در حال حاضر فعال اســت در دســت 
طراحی و ســاخت اســت و پروژه پرتاب نسل جدید 
خیام، برای کمک به پروژه خیام قبلی در دســتور کار 
پژوهشگاه قرار دارد که یا امسال یا سال آینده عملیاتی 
خواهد شــد.وی با اشاره به اینکه ماهواره خیام ۱۸ مرداد ســال ۱4۰۱ پرتاب شد، گفت: ارتقا 
بهره وری در حوزه کشاورزی، پایش دقیق منابع آبی کشور، مدیریت مخاطرات طبیعی، مقابله با 
جنگل خواری، پایش مخاطرات زیست محیطی، پایش معادن و اکتشافات معدنی، پایش مرزهای 
کشور و … از جمله کاربردهای داده های دریافت شده از ماهواره خیام به شمار می رود. تجاری 
ســازی تصاویر ماهواره خیام در صنایع کشاورزی و حوزه محیط زیست سلیمانی راهبرد جدید 
پژوهشگاه فضایی ایران را تجاری سازی و توسعه تصاویر ماهواره خیام در صنایع راهبردی کشور 
عنوان کرد و گفت: یکی از مأموریت های جدیدی که به پژوهشــگاه محول شده، بحث فروش و 
تجاری سازی تصاویر ماهواره خیام، در سبد فناورانه سایر صنایع مثل صنعت کشاورزی، معدن، 
راه و شهرسازی، سازمان محیط زیست و … است. سلیمانی این پروژه ها را در راستای پروژه های 
تکلیفی که توســط هیأت دولت به وزارت ارتباطات و به دنبال آن به پژوهشگاه فضایی ایران به 

عنوان متولی توسعه صنعت فضایی کشور ابلاغ می شود، عنوان کرد.

نماینده تجاری سازی پژوهشگاه فضایی به مهر خبر داد؛

پرتاب نسل های توسعه یافته ماهواره های ناهید و 
پارس تا پایان سال
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